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TE Statsminister Kjell Magne Bondevik tok i sin nyttårstale til orde for å gjøre opp for den urett 
som ble begått mot de norske krigsbarna. I går kom meldingen om at staten awiser det felles 
erstatningskravet fra en gruppe på syv. 

staten avviser erstatningskrav: 

Krigsbarnas 
skjebner ikke 
godt nok bevist 

I Barna vi 

Godt n ok. Sosialminister Magnhild Meltveit Kleppa 
mener Regjeringen har gjort en god jobb for å komme 
krigsbama i møte. Statsministeren beklaget i sin 
nyttårstale den urett som ble begått mot krigsbarna. 

Avvises. De første syv som har gått rettens vei for 
å få økonomisk erstatning fra staten, blir avvist. 
Representanter for gruppen på syv reagerer med 
oppgitthet og latter, men er ikke overrasket. 

LENE SKOGSTRØM 
JAN THOMAS ESPEDAL 
(foto) 

Sosial- og helsedeparte
mentet avYiser kravet om 
erstatning fra de første syv 
krigsbarna som har reist fel
les sak mot Staten. Krigs
barna, med -:ysk far og norsk 
mor, krever etler 55 år øko
nomisk oppO'eisning og kom
pensasjon fra Staten for 
tapt barnd om og ruinerte 
liv. Kravene er begrenset 
oppad til to millioner kro
ner. 

Departementet begrun
ner anisningen med at sa
kene er foreldet og at doku
mentasjon mangler. «Den 
uklarhet som hersker ved
rørende den enkelte saksø
kers krav har sin naturlige 
forklaring i at de omtalte 
forhold ligger langt tilbake i 
tid". skriver ::-egjeringsadvo
kat Wenche Elizabeth Arnt
zen i prosesskri\"C't til Oslo 
byrett 

og ytterligere 30·40 krigs
barn har henvendt seg til 
advokaten. Totalt ble det 
under krigen født rundt 
9000 barn i Norge med tysk 
far og norsk mor, og 3000 
barn kom til verden like et
ter at krigen var slutt. 

- Departementet viste 
ikke noen imøtekommenhet 
for å finne en løsning for mi
ne klienter, sier advokaten. 
- Vi prøvde å få statsråd 
Odd Einar Dørum i tale i for
kant av stevningen, men 
fikk det ikke. 

Randi Hagen Spydevold 
lover å anke saken dersom 
byretten kommer til samme 
konklUSjon som departe
mentet. Dato for når saken 
kommer opp. er ennå ikke 
fastsatt. 

- Romslig behandling 
- Mener du at foreldelse er 
en rimelig grunn til å awise 
kravet fra de syv krigsbarna 
som har gåt.t til sak mot Sta
ten, sosialminister Magn-

disse syv har gått til søks
mål som en gruppe for seg, 
men det blir fremstilt som 
om denne saken gjelder alle 
krigsbarn. Slik er det ikke, 
Vi har spilt på lag med orga
nisasjonene som represen
terer krigsbarna. 

- Synes dn inntil 200.000 
kroner er nok i erstatning til 
krigsbarn som hevder å væ
re voldtatt, mishandlet og 
mobbet gjennom hele opp
veksten? 

- Jeg vil ikke vurdere hva 
lidelser er verdt i kroner, 
men 200.000 er altså satt 
som den øvre rammen for 
billighetserstatning. Ut fra 
det som er kommet frem i 
forskrilngen så langt, danner 
ikke krigsbarnas skjebne 
grunnlag for noen annen 
form for erstatning. Norges 
forskningsråd utarbeidet i 
tjor rapporten «Fiendens 
barn" pa oppdrag fra Re
gjeringen. Vi avklarer i disse 
dager rammen for et stor
stilet forskningsonn1Aa"'a' ........... 

lukket øynene for 

Glemt gruppe.15.januar i år skrev Aftenposten om krigsbarna med norsk 
mor og tysk far- barna vi valgte å glemme. 

Uavklart. Forskning konkluderer med at det mangler 
kunnskap om de norske krigsbarnas historie. Rapporten 
fra Norges forskningsråd etterlater mange spørsmål, men 
tar livet av flere skrekkhistorier. 

Tyskerbarna: 

- Avslag var 
vel bare 
som ventet 
At den norske stat bestrider 
deres erstatningspåstand, 
kommer ikke som noen 
bombe på saksøkerne. de 
såkalte tyskerungene. 
Nyheten mottas snarere 
med gjenkjennende 
resignasjon. De har hatt 

Ironi. 
Tove-Laila 
Strand ser 
ironien 
i statens 
avvisning. 
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Hun skriver videre at de h11d Meltvelt Kleppa·! oppveKstvl· ·ene 'L11 KDgs-
problemstillinger krigsbar,<., - Det vi har tatt stillingw.;"barna. D ,d blir det 
nas skjebne reiser, ligger'" er forholdet mellom å rejæ'"".grunnlag for r1ere til å søke 
bedre til rette for en hist 01'-' enkeltsaker for retten, og:om billighetserstatning. 
isk enn en juridisk gjenmmf~"-"'det å søke billighetserstat~ - Ser du en mulighet for at 
gang. Departementet m€'- ·ning. Jeg oppfatter det sOln . 'ny kunnskap om oppvekst
ner billighetserstatning er svært vanskelig å rekonstru- vilkårene kan gi grunniag for 
veien å gå for krigsbarna - ere de myndighetshandlln- et eget fond som krigsbarna 
ikke erstatningssøksmål i ger og unnlatelser som ble kan søke om erstatning fra, 
rettsapparatet. begått i forhold til den en- slik samene nylig har fått? 

De syv krigsbarnas advo- kelte saksøker. I stevningen - Et slikt fond for krigsbarn 
kat, Randi Hagen Spyde- er det heller ikke lagt frem viljeg hverken utelukke eller 
vold. er skuffet over aV\~s- dokumentasjon fra de som forskuttere på nåværende 
ningen. - Billighetserstat- saksøker staten. Men det er tidspunkt. 
ning er noe man søker om, retten som skal ta en ende- - Mange forventet mer av 
ikke noe man krever, under- lig stilling til dette. Regjeringen etter at stats-
streker hun. - A bli amst er Regjeringen amser slett ministeren i sin nyttårstale 
ikke noe nytt for mine klien- ikke krav om erstatning fra nevnte krigsbarna i samme 
ter - de er blitt avvist hele krigsbarna. Vi har tvert i åndedrag som jødebo-opp
sitt liv. Etter vår oppfatning mot lagt til rette for en gjøret og et eget erstat
er ikke sakene er foreldet. romsligere behandling enn ningsfond for samene? 
Krigsbarnas offerstatus be- før for denne gruppen når - Det er mitt bestemte 
står, disse menneskene er det gjelder å søke billighets- inntrykk at den oppreisning 
fortsatt ut satt for overgrep, erstatning, som har en øwe somstatsministeren ga i sin 
sier hun. rammepå200.000kroner. nyttårstale, ble godt mot-

100 saker på beddingen 
I tillegg tU de syv som står 
bak stevningen, har Hagen 
Spydevold klargjort 50 nye 
saker fra krigsbarn som kre
ver erstatning fra Staten -

- Men det er stor forskjell tatt av krigsbarna. Slik opp
på 200.000 kroner og et krav lever jeg også de initiativ 
på opp til to millioner kro- Som Regjeringen har tatt i 
ner, som de syv krigsbarna denne saken, både når gjel
kommer med i søksmålet der forskning og romslighet 
sitt? i forhold til billighetserstat-

- Forskjellen er nettopp at ningen, sier Kleppa. 

Statsministeren er taus 
Statsmi.nister Kjell Magne Bondevik 
tok selv opp krigsbamas skjebne i sin 
nyttårstale, men ønsker ikke å 
kommentere spørsmålet 
om erstatning til dem. 

OLAV TRYGGE STORVIK 

sin nyttårstale gjorde Bondevik 
nettopp tyskerbarna til et poeng og 
sa bl.a. følgende: «Skal vi Skape og 
bevare et nasjonalt felleSSkap, må vi 
gjøre opp gammel urett og skape for
sonende feUesskap ... Vi kan ikke la år
hundreskiftet passere uten at vi tar 
inn over oss den urett mange krigs- ' 
barn har lidd i etterkrigstida. på vegne 
av den norske stat vil jeg beklage den 
diskriminering og urettferdighet krigs
barna har vært utsatt for.» 

Dette skapte forventninger hos man
ge, og Aftenposten ønsket å få vite hva 
statsministeren egentlig mente med sine ut
talelser. FØlgende spørsmål ville statsminis
teren ikke svare på: 

- Hva mente du med il si at «vi må gjøre 
opp gammel urett,,? 

- Er det ikke et signal om økonomisk 
kompensasjon når du beklager diskrimi
neringen krigsbarna har vært utsatt for i en 
sammenheng der jødebo-oppgjøret og den 
økonomiske erstatningen til samene nev
nes? 

- ForSlår du at din beklagelse kan bli opp
fattet som signal i den retning? 

~ Nardu sitter inne med så mye dokumen
tasjon om mgsbarnas lidelser at du mener 
det er nod"endig med en offentlig beklagel
se i en nyttårstale. har ikke Regjeringen da 
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Beklagelse, 
Utdrag av statsminister 

Kjell Magne Bondeviks nyttårstale. 

også tilstrekkelig dokumentasjon til å gi er
statning? 

I Stortinget peker Einar Steensnæs (kr.f.) 
på at krigsbarna utgjør et stort, og variert 
antall skjebner som ikke kan skjæres over 
en kam. Steensnæs ønsker ikke kommen
tere saken som de syv har anlagt mot sta
ten. men sier han aksepterer saksbehand
lingen sosialministeren har lagt opp til. 

Carl I. Hagen Ifr.p.I aksepterer at mange 
krigsbarn har hatt en problemfylt oppvekst 
og vil vurdere opprettelse av et fond som 
kan finansiere forSkning og opplysnings
,irksomhet som kan lette situasjonen for 
både krigsbarna og deres etterkommere. 
Det må være et rimelig forhold til foreldel
sesfrister j dE'nne saken. mener Hagen . 

motbØr tidlIgere. 

DAG PEDERSEN 

- Jeg var sØvniøs natt til i 
går, og satt oppe og lyttet til 
radio da første melding i 
første nyhetssending klok
ken 5 kunne meddele at so
sialdepartementets stand
punkt til våre krav var 
blanh't amsende, sier en av 
de syv saksøkerne, Tove
Lalla Strand (581. 

Den tørre, grytidlige ny
hetsmeldingen kom natur
ligvis som en kalddusj på 
henne. men innerst inne 
hadde hun ikke ventet et an
net resultat. Hun undres al
likevel over at departemen
tets jurister fastslår at hen
nes og andres vanskjebner 
«ikke er godt nok bevist". Er 
ikke ødelagte liv bevis godt 
nok? Nå er det opp til dom
stolen å avgjøre. Den retts
lige kampen er ikke over 
med dette. 

Som krigsseilerne 
- Da jeg lyttet til dagsnytt
sendingen, ble jeg fØrst lei 
meg, men etterhvert ser jeg 
mer ironisk på det hele. Sta
ten er nervøs for pengebin
gen sin og for følgene av å 
stille seg åpen for et rett
messig behov fra vår side for 
oppreisning og Økonomisk 
kompensasjon. Det står fle
re og venter på resultatet av 
denne saken. Uten sammen
ligning forØvrig, begynner 
dette å minne om samfun
nets behandling av krigssei
lerne i årene etter krigen, si
er hun. 

- Sosialminister Magnhild 
Meltveit Kleppa åpner jo 
døren for billighetserstat
ninger; det må da være noe? 

monner; som inneholder 
statens erkjennelse av hva vi 
virkelig gjennomgikk og 
som gir vederlag for inntek
ter vi gikk glipp av fordi vi 
kom tU kort i yrkeslivet. 
Statsminister Bonde\~ var 
flott i bunaden sin dahan ba 
oss om unnskyldning i nytt
årstalen, men det var vel like 
fort glemt som det var sagt. 

«Krigsbarnet" Paul Han
sen (58) er travelt opptatt 
som rengjører ved Universi
tet i Oslo når vi får tak i ham, 
og han har nesten ikke fått 
tid til å fordøye departe
mentets steUe holdning til 
søksmålet han er delaktigi. 

Ble lattermild 
- Jeg hørte det såvidt i øst
landssendingen, og fØrst ble 
jeg sint, dernest lattermild. 
Ja, faktisk, jeg begynte å le. 
Inne i meg. Dette var vel 
bare å vente. Ingen ser ut tU 
å ville ha noe som helst med 
oss å gjøre. 

For Paul Hansen er ut
sikten til billighetserstat
ning en uaktuell problem
stilling. Billighetserstatning 
har han allerede fått; 70 000 
kroner, minus 20 000 kroner i 
ad vokathonorar, men denne 
erstatningen var knyttet di
rekte opp mot mangelfull 
skolegang. At han uriktig 
ble gjemt vekk under ånds
svakeomsorgen på Emma 
Hjort fra småbarnsår og 
frem til voksen alder, er det 
ingen som har tatt ansvar 
for. 

Sint, - Først ble jeg sint, dernest lattermild. Det sier Paul Hansen om sin reaksjon på statens awisning 
av erstatningskravet han har reist sammen med seks andre krigsbarn. 

- Jeg synes ikke at det 
holder å avfeie oss med en 
50-lapp, selv om det skulle 
stå noen flere nuller bak. Vi 
må ha en erstatning som 

- Saken går j o sin gang 
uansett hva staten mener, 
og når det gjelder det ende
lig utfall, er jeg både pessi
mist og optimist. Jeg ville bli 
veldig glad dersom vi vant 
frem, menjeg er jo også vant 
til motgang. Vi får vente å se 
hva som videre skjer, sier 
han. 

Krigsbamas historie uklar -mer forskning trengs 
Kunnskapen om de norske 
krigsbamas skjebne er liten. En 
rekke spprsmiU står u bes\·art. \'i ser 
forskning. 

LARS KlUGE 

I fjor var kom forskningsrapporten 
"Fiendens barn? .. fra ","orges forsk
ningsråd. Der ble det pekt på en rek
ke områder I1ror det mangler kunn
Skap. Na ,'enter Forskningsrådet pa 
et n)tt mand81 f1'3 Sosial· og helse
departemer:~et [nr 8. forske \'iderp. 

• 

Rapporten som ble utarbeidet på 
fire måneder. etterlater fiere spørs
mål enn svar. Arsaken til at den ble 
laget. "ar at det hadde vært mange 
påstander fremme i media om krigs
barnas skjebne. Det hadde ført til 
behy·mring hos myndighetene om 
hva slags erstatningskrav som kun
ne komme. 

Rapporten konkluderer blant an
net med at det blant sentrale em
bedsmenn i Sosialdepartementet 
\'ar seriose planer om å sende krigs
barn til Australia. :Men australierne 
sa nei. og saKen kom aldri til politisk 
l)ehdndling. 

Underslag av barnebidrag, som 
det har vært påstander om, fikk 
forskerne Baard Borge og Lars Bor
gersrud ikke bekreftet. Påstander 
som har vært fremmet om at norske 
myndigheter har underslått en er
statning fra Tyskland til de tyske 
krigsbarna. er også feil. Noen slik er
statning fantes ikke, konkluderer 
rapporten. 

- Viktigst nå er det å finne ut om 
oPP"ekstvilkårene og hjemsendel
sen av krigsbarn fra Tyskland. sier 
rad giver Steinar Kristiansen 
Forskningsrådet. 

Rapport en peker på at mange 

barn med norsk mor og tysk far ble 
tvangssendt fra Tjskland til Norge 
etter krigen. I begynnelsen ble det 
praktisert en rigid holdning der alle 
barna skulle til Norge, uten hensyn 
til barnets beste. Etterhvert ble det
te myket opp. Denne aksjonen. og 
spesielt enkeltskjebner, bør belyses 
nærmere, mener forskerne. 

Heller ikke ved avviklingen av Le
bens barn-barnehjemmene ble bar
nas hensyn satt først. Avviklingen av 
et system fra krigens dager veide 
tyngst. Videre undersøkelser bør , 
gjøres. heter det i rapporten. 
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